# 上海坑门大规划 2019 总第148期 全管 上海市规划和自然资源局 全办 上海市城市规划设计研究院 中国科技核心期刊

#### SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW 精心规划 惠泽千秋

《中国学术期刊网络出版总库》全文收录 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 《中国核心期刊(遴选)数据库》全文收录 美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory)收录期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 中国工程咨询行业十佳报刊

本期主题: 大都市边缘区村镇规划



## ⊞上海城市规划

2019年第5期 总第148期







#### 大都市边缘区 村镇规划

- 1 CAS理论视角下大都市地区镇村关系的类型识别——以武汉市为例 乔晶 耿虹
- 8 大都市地区小城镇群的空间演进及其机理研究——以上海市奉城地区为例 刘碧含 彭震伟
- 16 湾区乡村角色地位与突围策略研究 叶红 魏立华 阮宇超 覃志凝 陈 可
- 22 边缘的集聚:长三角淘宝村的空间特征、趋势与规划应对 曹 义 罗震东
- 29 农业型小城镇发展策略研究 段德罡 赵 潇
- 37 基于城镇景观条例的小城镇更新改造及其经济波及效应研究——以日本山形省金山镇为例 岩田司[日本] 键谷勇辉[日本] 岩田左红[日本]译

#### 规划实践

- 43 长江大保护背景下滨江工业城市转型发展的实践与思考——以江阴为例 赵毅张含 李伟 曹炎
- 50 基于枢纽经济的空港经济区功能定位研究——以赣江新区临空组团二期为例 方豪杰

#### 城市研究

- 57 治理视角下城市更新相关主体的角色转变探讨——以上海为例 张 帆
- 62 基于人流活动特征的城市空间结构研究——以厦门市为例 许晔丹 黄建中 胡刚钰
- 68 "团体形式"公众参与在城市总体规划中的作用研究——首尔经验与上海实践 燕 雁 刘 晟
- 75 上海乡村建筑元素和风貌再认知——基于《上海江南水乡传统建筑元素普查和提炼研究》的思考
- 82 城市街道空间控制方法及相关指标探讨 简 艳
- 88 海绵城市建设背景下公众降低洪涝风险支付意愿研究——以江苏省海绵城市建设试点为例 翟国方 施益军
- 94 张江科学城开发建设机制优化研究 郑 燕
- 99 铁路站点周边地区开发思路研究——以沪通铁路(浦东段)为例 赖志勇 罗翔
- 105 全域战略框架下城乡融合的规划路径探究 张 敏 魏宗财 曹靖
- 111 空间抉择视角下乡村家庭城乡迁居意愿影响研究——以无锡为例 章国琴 段 进 季 松

#### 国外规划

- 117 健康规划实施制度与政策工具——美国的经验与启示 孙佩锦 宋 彦
- 123 创新城区导向的城市更新策略:分析框架与国际经验 张 婷 解永庆 刘 涛

#### 规划信息 : 129

#### 本刊启事

- 1. 笔者投搞不得侵犯他人著作权。
- 2. 本刊所发文章仅代表笔者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
- 3. 本刊对来稿保留修改权,对所发文章享有中文专有出版权(含数字出版权),请勿一稿多投。如有异议,请事先声明。
- 4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载,必须事先征得本刊编辑部和笔者同意。
- 5. 限于人力和物力,来稿一律不退,敬请笔者自留底稿。
- 6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题,请与印刷厂联系。

#### **SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW**

2019 Vol.5 Total Vol.148





### **Contents**

#### VILLAGE ANDTOWN PLANNING ONTHE FRINGE OF **METROPOLITAN AREAS**

- 1 Research on the Type Recognition of Town-village Relationship from the Perspective of Complex Adaptability System Theory: A Case Study of Wuhan QIAO Jing, GENG Hong
- 8 Research on the Spatial Evolution and Mechanism of Small Town Agglomeration in Metropolitan Area: A Case Study of Fengcheng Area in Shanghai LIU Bihan, PENG Zhenwei
- 16 Study on the Role and Breakthrough Strategy of the Rural Areas in the Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area YE Hong, WEI Lihua, RUAN Yuchao, QIN Zhining, CHEN Ke
- 22 Agglomeration on the Edge: Spatial Characteristics, Trends and Planning Response of Taobao Village in the Yangtze River Delta CAO Yi, LUO Zhendong, QIAO Yibo
- 29 Research on Development Strategies for Agricultural Small Towns DUAN Degang, ZHAO Xiao
- 37 A Study on the Townscape Improvement and the Economic Effects in Kaneyama Town, Yamagata Prefecture Tsukasa IWATA [Japan], Yuuki KAGIYA [Japan], Sako IWATA [Japan]

#### PLANNING PRACTICE

- 43 The Practice and Self-examination of the Transformation Development in a Riverside Industrial City: A Case Study of Jiangyin ZHAO Yi, ZHANG Han, LI Wei, CAO Yan
- 50 Research on the Functional Orientation of Aviation Economic Zone Based on Hinge Economy: A Case Study of the Second Phase of Linkong Group in Ganijang New Area FANG Haoije

#### **URBAN RESEARCH**

- 57 Research on the Multi-players' Concept and the Role Transformation in Urban Regeneration under the Perspective of Governance: A Case Study of Shanghai ZHANG Fan, GE Yan
- 62 Research on Urban Spatial Structure Based on the Characteristics of Crowd Movement: A Case Study of Xiamen HUANG Jianzhong, HU Gangyu,
- 68 Research on the Role of "Group Form" Public Participation in Urban Master Planning: Seoul Experience and Shanghai Practice YAN Yan, LIU Sheng
- 75 Understanding of Architectural Element of Shanghai Village Vernacular Dwellings and Rural Landscape: Thinking Based on Architectural Element Study on Vernacular Dwellings in Jiangnan Water Regions of Shanghai XIE Shen
- 82 Research of Control Methods and Parameters of Street Space JIAN Yan
- 88 Public Willingness to Pay for Reducing Flood Risk under the Background of Sponge City Construction: A Case Study of Pilot Cities in Jiangsu Province HUANG Wei, ZHAI Guofang, SHI Yiiun
- 94 Research on Optimization of Development and Construction Mechanism of Zhangjiang Science City ZHENG Yan
- 99 Development Thoughts of the Surrounding Area of Railway Stations: A Case Study of Shanghai-Nantong Railway in Pudong LAI Zhiyong, LUO Xiang, ZHAGN Chi, GUO Yun
- 105 Exploring the Planning Path of Urban-rural Integration under the Global Strategic Framework ZHANG Min, WEI Zongcai, CAO Jing
- 111 Model Study on the Influence of Mobility Intention Factors of Rural Households from the Perspective of Space Choice: A Case Study of Wuxi ZHANG Guoqin, DUAN Jin, JI Song

#### INTERNATIONAL **PLANNING**

- 117 Healthy Planning Implementation System and Policy: Learning from International Experience of the United States SUN Peijin, SONG Yan,
- 123 Innovation District-oriented Urban Regeneration Strategy: Analytical Framework and International Experience ZHANG Ting, XIE Yongqing, **HUTao**

#### URBAN PLANNING INFO : 129

#### **NOTICE**

- 1. The authors shall not infringe copyright.
- 2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
- 3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
- 4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
- 5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
- 6. For binding and printing issues, please contact the printing house.